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a r m a n m e l i . i r ایرلو به کرونا مبتلا شده بود   

شهادت سفیر ایران در یمن

گفت وگــو
علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:        

 شكست مذاكرات راه برخورد نظامي را
 باز نمي كند

 وقت کشی در مذاکرات منجر به تصمیم گیری عجولانه می شود

آرمان ملی: سخنگوی 
وزارت امور خارجه از شهادت 
سفیر ایران نزد دولت نجات 
ملی یمن در اثر ابتلا به کرونا 
خبر داد. سعید خطیب زاده 
از  که  ایرلو  افزود: شهید 
جانبازان شیمیایی جنگ تحمیلی نیز بود در 
محل ماموریت خود به کرونا مبتلا شد و به دلیل 
همکاری دیر هنگام برخی کشورها، متاسفانه در 
شرایط نامناسبی به کشور بازگشت و به رغم 
به کارگیری همه مراحل درمانی برای بهبود 
ایشان، سحرگاه سه شنبه  بیماری  وضعیت 
به فیض شهادت نایل آمد. وزیر امور خارجه 
کشورمان در پیامی شهادت سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در یمن را تسلیت گفت. به گزارش 
ایسنا، در متن پیام حسین امیرعبداللهیان آمده 
است: خبر عروج ملکوتی سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در صنعا، شهید حاج حسن ایرلو موجب 
تأثر و اندوه فروان اینجانب و تمامی دوستان 
و همکاران ایشان شد. ایشان به عنوان جانباز 
شیمیایی سرافراز دفاع مقدس، عمر با برکت 
خویش را در مسیر حفظ و اعتلای نظام اسلامی 
گذراند و در این راه پر افتخار برای منافع کشور و 
نظام اسلامی مجاهدت نمود و به لقاءا... پیوست. 
حاج حسن ایرلو تمامی تلاش خود در عرصه های 
مختلف را صرف خدمت صادقانه در دفاع از اهداف 
جمهوری اسلامی ایران نمود و در ماموریت 
اخیر خویش، مدافع و صدای رثای حقانیت و 
مظلومیت مردم یمن بود. اینجانب عروج آن 
مجاهد فی سبیل ا... و عنصر ارزشمند و پر تلاش 
عرصه دیپلماسی را به خانواده معزز ایشان، به 
خصوص همسر مکرمه و کلیه بستگان و همه 
همکاران ایشان در وزارت امورخارجه و نمایندگی 
صنعا، تبریک و تسلیت می گویم و برای روح آن 
عزیز سفر کرده علو درجات و همجواری با صلحاء 

و شهداء و برادارن شهیدش مسئلت دارم.
 تسلیت انصارا... یمن

محمد عبدالسلام، سخنگوی انصارا... یمن 
در پیامی شهادت حسن ایرلو، سفیر ایران در 
یمن را به دولت و ملت ایران و خانواده آن شهید 
تسلیت گفت و برای وی آرزوی مغفرت کرد. 
هشام شرف، وزیر خارجه دولت نجات ملی یمن 
نیز در گفت وگو با شبکه المسیره، درگذشت 
سفیر جمهوری اسلامی ایران در یمن را به 
رهبری و ملت ایران تسلیت گفت و تاکید کرد: 
ما از درگذشت وی اندوه عمیقی داریم. وی گفت 
که حسن ایرلو صدا و مظلومیت ما را منتقل کرد 
و به خاطر خدماتی که برای یمن انجام داد از آن 
مرحوم تشکر می کنیم. همچنین حسین العزی، 
معاون وزیر خارجه دولت نجات ملی یمن در 
پیامی شهادت حسن ایرلو، سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در صنعا را تسلیت گفت. وی 
در این پیام شهادت حسن ایرلو را به رهبری و 
ملت ایران و خانواده وی تسلیت گفت. العزی 
همچنین ضمن آرزوی مغفرت برای آن شهید و 
صبر و شکیبایی برای بازماندگان او گفت: دوستی 
فوق العاده را از دست دادیم که نمونه دپیلماتی 

موفق و متمایز بود. 
 ایرلو که بود؟

در مورد سفیر ایران در یمن اطلاعات پراکنده 
و بعضا نادرستی از جمله نام مستعار وی در 
فضای مجازی و رسانه ای وجود دارد ولی آنچه 
که در مورد وی به صورت رسمی منتشر شده 
به شرح زیر است: ایرلو متولد ۱۳۳۷ شهرری و از 
دیپلمات های با سابقه وزارت خارجه و کارشناس 
ارشد حوزه عربی و شبه جزیره عرب بوده است. 
مسئول میز یمن در وزارت امور خارجه ایران 
پس از آغاز جنگ در سال ۲۰۱۵ در این کشور، 
هماهنگ کننده کمک های انسان دوستانه ایران 
به یمن پس از آغاز جنگ )اعزام هواپیماهای 
کمک رسانی و کشتی نجات و پس از آن کمک 
رسانی با هماهنگی سازمان ملل و...( از دیگر 
فعالیت های ایرلو است. ایرلو همچنین پیش 
از تصدی این سمت، معاون دستیار ویژه وزیر 
خارجه در امور یمن در سال های ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۹ 
بوده است. حدود یک سال بعد از اینکه دولت 
نجات ملی یمن در تاریخ ۲۶ مرداد ماه ۱۳۹۸ 
»ابراهیم محمد الدیلمی« را به عنوان سفیر 
فوق العاده و سفیر تام الاختیار جمهوری یمن 
در ایران انتخاب کرد. ایران نیز بعد از پنج سال 
سفیر جدید خود در یمن را راهی این کشور کرد. 
پس از اعلام رسمی اقامت سفیر ایران در یمن، 
حضور و فعالیت ایرلو در یمن مورد اعتراض دولت 
مستعفی منصور هادی قرار گرفت چنانکه وزیر 
اطلاع رسانی دولت مستعفی و فراری یمن در 
توییتی این اقدام را تهدیدی برای ثبات منطقه 

دانسته است.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در 
اظهاراتی که روز گذشته داشت عنوان 
کرد که پیش رفت هایی در دور اخیر 
مذاکرات احیای برجام حاصل شده 
است البته چیزی که آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و ایران درباره بازگردانی عناصر شفاف سازی 
در برنامه بازرسی آژانس در ایران و نصب دوباره دوربین ها 
در تاسیسات کرج اعلام کردند را هم مورد توجه قرار 
دادیم. این اقدامی مفید و مثبت است. عامل دوم این 
پیش رفت نسبتا کمی که حاصل شده است، این است 
که حالا ما درک مشترکی از این داریم که متن نهایی 
مبنای مذاکرات بر سر مسائل هسته ای چه خواهد بود. او 
همچنین گفته است ما هنوز به متن دست پیدا نکرده ایم 
اما برای از سرگیری مذاکرات پیرامون این متن یک 
دستور کار تعیین کرده ایم بنابراین در کل سازنده و خوب 
است اما از بسیاری از جهات، در واقع این ما را به جایی 
که در ماه ژوئن بودیم بر می گرداند و انگیزه و اشتیاقمان 
را برای جایی که فعلا هستیم و جایی که ممکن است به 
سمت آن برویم، نگه می داریم. هنوز کارهای زیادی مانده 
است که انجام بدهیم. در راستای بررسی این صحبت ها 
و آخرین تحولات پیرامون احیای برجام، »آرمان ملی« 
گفت وگویی با علی بیگدلی، تحلیلگر ارشد مسائل 

سیاست خارجی داشته است که در ادامه می خوانید. 
  سخنان سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 

شامل چه پیام هایی است؟
از ابتدای روند مذاکرات مشخص بود که ایران با 
انتظارات زیادی در حال ورود به مذاکرات است و علاوه 
بر این ایران در ابتدا نمی خواست از یک دیپلماسی نرم 
پیروی کند. به همین دلیل عنوان شد که ۶ دور مذاکرات 
قبلی مورد تایید نیست و باید از ابتدا مذاکرات در دستور 
کار قرار گیرد. این مساله و اختلافات میان اصلاح طلبان 
و اصولگرایان، فضای مذاکرات را به سمت ناامیدی پیش 
برد. انریکه مورا در صحبتی قابل تامل عنوان کرد که من 
شرایط آقای باقری را در داخل ایران درک می کنم اما 
برای اینکه به نتیجه مطلوب برسیم، باید بیشتر انعطاف 
نشان داد. ایران در سیاست خارجی خود استراتژی 
منظمی نداشته که بر اساس آن تصمیم گیری کند. ایران 
در هر موقعیتی در حال تصمیم گیری عجولانه است که 
نشان می دهد در بعضی مواقع سیاست خارجی ایران، 
تندروی بی رویه دارد. هیات مذاکره کننده ایران اختیارات 
محدودی دارد و آن چه که در تهران به آن ها گفته می شود 
باید در وین بازگو کنند و به همین علت روند مذاکرات 
خوب پیش نمی رود. این روند از آن جا نشات می گیرد 
که تصمیم گیری ها بدون توجه به فضای داخلی و عرصه 
بین المللی گرفته می شود. باید امروز مبانی دیپلماسی 
نوین در دستور کار قرار گیرد تا در مذاکرات نتایج 

مطلوبی به دست آید.
  چه موانعی پیش روی ایران در راستای 

استفاده از دیپلماسی نوین است؟
دیپلماسی نوین نیاز به زمینه ها و ابزارهایی دارد 
که این ابزارها در اختیار ایران نیست. امروز تیم 
مذاکره کننده ایران عدم آشنایی با فضای بین المللی 
دارد و نمی داند که با طرف مقابل باید به چه شکل رایزنی 
کرد. این نخستین ضعف در مسیر استفاده از دیپلماسی 
نوین است. باید توجه داشت مواردی نیز وجود دارد که 
امروز مذاکرات را به سمت جلو هدایت می کند. نخست 
اینکه طرفین، توافق و احیای برجام را می خواهند. از 
سوی دیگر هیچ یک از طرفین به دنبال درگیری نظامی 
نیستند. آمریکا به هیچ وجه زیر بار جنگ نمی رود و این 
عاملی شده است که ایران را دلگرم کرده و ایران می داند 
که مورد اذیت و آزار آمریکا قرار نمی گیرد و به همین 
علت راحت تر مذاکره می کند. حرف هایی که اسرائیل 
می زند نیز قابل اتکا نیست و نمی توان در معادلات آن را 
به حساب آورد. ایران زیر بار فشار اقتصادی و معیشتی 
است و ایران هم به این علت توافق می خواهد. ایران 
راهی ندارد جز اینکه سطح انتظارات خود را کاهش 
دهد و در این راستا باید حواسمان به وضع داخلی کشور 
نیز باشد. غربی ها هم می خواهند اختلافات از طریق 
مذاکره حل شود. اگر مذاکرات با شکست مواجه شود 
باز هم غربی ها به سمت گزینه نظامی نمی روند و به 
این سمت حرکت می کنند تا تحریم های سازمان ملل 
و ثانویه را تشدید کنند تا هیچ کشوری نتواند با ایران 

مبادله داشته باشد. 
  مذاکرات در آینده نزدیک به چه سمتی پیش 

خواهد رفت؟
روند به نظر می رسد خوب پیش رود. باید توجه 
داشت که اقدام ایران در نصب دوربین ها در کرج 
داوطلبانه نبوده و به علت اینکه احتمال می رفت در 
شورای حکام علیه ایران قطعنامه صادر شود، ایران 
نصب دوربین ها در تسای کرج را پذیرفت. اگر قطعنامه 
علیه ایران صادر می شد، پرونده ایران به شورای امنیت 
می رفت. ایران با عجله این اقدام را انجام داد زیرا در 
گذشته زمان را از دست داده است. این گونه نبود که 
تسا جزئی از پادمان نیست. هر مجموعه ای که مربوط 
به غنی سازی باشد به پادمان مربوط است و زیر نظر 
آژانس باید باشد. ایران اگر می گوید داوطلبانه دوربین 
نصب کرده است برای فضای داخلی گفته اند. دور 
آتی مذاکرات بسیار تعیین کننده است. ایران اگر از 
دیپلماسی منعطف استفاده کند می توان امیدوار بود 
که در ابتدای سال ۲۰۲۲ توافق میان طرفین شکل 
گیرد. نباید ایران عجولانه عمل کند و باید هوشیارانه 
به سمت کسب امتیاز با استفاده از دیپلماسی نرم 
حرکت کنیم و نباید انتظارات بیش از حد از طرف های 
مقابل داشته باشیم تا بار دیگر شرایط مذاکرات 

سخت شود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت های 
یازدهم و دوازدهم به ریاست حسن روحانی پس 
از ۸ سال کارنامه نسبتا معقولی را از خود برجای 
گذاشتند و هر چند که در برخی حوزه ها همچون 
سیاست خارجی یا طرح های زیر بنایی عملکرد 
مثبت و موفقی داشتند اما در حوزه اقتصادی، 
معیشت مردم، رشد قیمت ها و در یک کلام 
مدیریت وضع زندگی مردم نمره چندان قابل 
قبولی دریافت نکردند. این در حالی است که 
برخی معتقدند حسن روحانی در ۲ سال آخر نه 
تنها به مشورت  های جریان حامی توجه نمی کرد 
که بیشتر بر مدار و محور تفکرات حاکم بر دولت 
پیش می رفت و همین امر نیز باعث به وجود آمدن 
برخی عملکردهای بعضاً ناموفق و ریزش سرمایه 
اجتماعی شد. شاید اگر روحانی پس از دور اول 
ریاست جمهوری از قدرت کنار می رفت امروز 
همچنان جریان اصلاح و اعتدال می توانست بر 
اریکه قدرت باقی بماند و رویکردهای خود را 

برای حل مشکلات جامعه پیش ببرد. 
  اتوبان تعامل یک طرفه 

ماه ها است که دولت حسن روحانی به اتمام 
رسیده و سید ابراهیم رئیسی به جای وی 
کرسی نشین پاستور شده است. اما حالا به نظر 
می رسد که می توان راحت تر در مورد دولت 
روحانی، چگونگی عملکردش، نحوه مواجهه اش 
با جریانات سیاسی و تعامل با کشورها در نظام 
بین الملل به قضاوت نشست. در این راستا 
برخی معتقدند که هر چقدر دولت نخست 
حسن روحانی حد فاصل سال های ۹۲ تا ۹۶ 
موفق بود و توانست میزانی از رضایت جامعه را 

در حوزه های مختلف حوزه اقتصاد و معیشت 
جامعه به دست آورد به همان میزان در دولت 
دوم از ۹۶ تا ۱۴۰۰ عملکرد نه چندان موفقی 
داشت و هر چند که در برخی حوزه ها شاهد 
برخی عملکردهای مثبت از سوی دولت بودیم 
اما در مجموع کارشناسان و تحلیلگران دولت 
دوم روحانی را به موفقیت دولت اول او قلمداد 
نمی کنند. این در حالی است که بسیاری از 
اصلاح طلبان نیز بر این باورند که شاید اگر از 
همان روز اول می نشستند و با حسن روحانی قرار 
و مداری در خصوص دولت و چگونگی عملکرد 
در حوزه های مختلف می گذاشتند امروز مصداق 
آش نخورده و دهان سوخته نبودند که دولت 
اعتدالگرای روحانی را که بیش از اصلاح طلبان 
به اصولگرایان میدان داد به نام اصلاح طلبان 
سند بزنند. هر چند در همان زمان در سال ۹۶ 
نیز بارها گفته شد که اصلاح طلبان با وجود آماده 
بودن سرمایه اجتماعی و حمایت حداکثری 
باید گزینه ای همچون اسحاق جهانگیری را 
به عنوان گزینه حداکثری خود در انتخابات 
معرفی و بر روی وی اجماع می کردند اما به 
هر صورت شرایط به گونه ای پیش رفت که باز 
هم اجماع بر روی روحانی شکل گرفت. البته 
اصلاح طلبان حمایت قاطع خود را از وی تا روز 
آخر انجام دادند اما اتوبان یک طرفه تعامل و 
رفاقت اصلاح طلبان با روحانی بیش از ضرر چیزی 
برای آنها نداشت؛ چرا که به واسطه عملکرد نا 
موفق دولت در برخی حوزه ها به ویژه معیشت 
مردم؛ سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان نیز تا حد 
زیادی تحلیل رفت و همین امر شکست آنها در 

انتخابات مجلس یازدهم در اسفند ۹۸ و ریاست 
جمهوری سیزدهم در ۱۴۰۰ را قم زد. این تجربه 
باعث شد تا اصلاح طلبان به قرائت بسیاری 
از فعلان سیاسی این جریان دیگر به سمت 
ائتلافی اینگونه نروند و تحت هر شرایط حرکتی 

جبهه ای داشته باشند. 
  باید با روحانی توافق می کردیم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط 
با حمایت اصلاح طلبان از حسن روحانی در 
انتخابات  ۹۲ اظهار داشت: ما در جمهوری 
اسلامی تا الان اصرار داریم که رای مردم باید 
تعیین کننده باشد و همه تصمیماتی که مخالفان 
... هاشمی و مخالفان اصلاحات  مرحوم آیت ا
گرفتند و همه تصمیماتی که جبهه اصلاحات 
گرفت، اگر با رای مردم پشتیبانی نمی شد هیچ 
اتفاقی نمی افتاد. حسین مرعشی گفت: داستان 
این بود که در یک اتفاق غیر قابل پیش بینی 
صلاحیت آیت ا... هاشمی رفسنجانی رد شد؛ 
روزنامه کیهان زمانی که مطلب می نویسد باید 
مطالبش را جدی گرفت چون بدون پشتوانه 
نیست، در آن زمان هم یادداشتی نوشته بود 
که آقای خاتمی رای دارد ولی کاندیدا نمی شود 
چون نمی خواهد در پرونده اش رد صلاحیت 
ثبت شود، آقای هاشمی تایید صلاحیت می شود 
ولی رای ندارد و به همین علت کاندیدا نمی شود 
اما زمانی که آقای هاشمی کاندیدا شد به رغم 
پیش بینی حسین شریعتمداری در کیهان ایشان 
رد صلاحیت شدند. وی افزود: اصلاح طلبان و 
مجموعه ای که آماده شده بودند تا از ریاست 
جمهوری آقای هاشمی دفاع کنند همه توافق 

کردند از آقای روحانی حمایت شود. یک اشکالی 
اصلی که به این موضوع وارد است، این است که 
دوستان ما هیچ نشستی با آقای روحانی نداشتند 
و هیچ شرطی نگذاشتیم و منطق سیاسی این 
حمایت قوی نبود. کسانی که می خواستند 
از آقای روحانی حمایت کنند باید نشستی 
می گذاشتند و در مورد کابینه و برنامه های آینده 
با آقای روحانی یک چارچوبی را توافق می کردند 
که این نقص وجود داشت. وی در خصوص 
چرایی عدم اجماع اصلاح طلبان در سال ۹۶ بر 
روی اسحاق جهانگیری بیان کرد: در آن مقطع در 
بین خود ما هم بحث ها و تبادل نظرها به همین 
سمت و سو بود. بنده از کسانی بودم که فکر 
می کردم آقای روحانی نقش تاریخی خودشان 
را ایفا کردند و دلیل ندارد این سرمایه ای که در 
آقای روحانی جمع شده بود را به سادگی و صرفاً 

برای ریاست جمهوری استفاده کنیم. 
 روحانی می توانست استعفا دهد

 مرعشی بیان کرد: آقای روحانی اگر برای 
دور دوم کاندیدا نمی شد یکی از شخصیت های 
معتبر، جا افتاده و صاحب نفوذ ایران بود، الان هم 
شخصیت معتبری است ولی آن نفوذ اجتماعی 
که می توانست داشته باشد را امروز ندارد و حتما 
می شد تغییراتی را به وجود آوریم منتهی این 
چیزی نبود که بدون توافق آقای روحانی شدنی 
باشد. عضو جبهه اصلاح طلبان ایران اضافه کرد: 
آقای روحانی زمانی که مطرح بودند ما به آقای 
جهانگیری هم اصرار کردیم که کاندیدا باشند ما 
می توانستیم اصلاحات اقتصادی را پیش ببریم 
ولی اتفاق غیر قابل پیش بینی که افتاد این بود که 
به رغم همراهی بسیار صمیمانه آقای جهانگیری 
با آقای روحانی در مبارزات انتخاباتی ۱۳۹۶ و 
همراهی بی نظیری که ایشان با رئیس خودش 
داشت، آقای روحانی دقیقا برعکس آن عمل 
کرد و در دور دوم ریاست جمهوری کاملا آقای 
جهانگیری را از تصمیم گیری های مهم دولت 
حذف کرد. نماینده ادوار مجلس در خصوص 
تاثیرپذیری دولت از تحریم ها و خروج آمریکا 
از برجام بیان کرد: اگر ملی فکر می کردیم و 
اگر رهبری صلاح می دانستند بعد از این اقدام 
خصمانه ای که آمریکایی ها و بی عرضگی که 
اروپایی ها کردند، دلیل نداشت دولتی که شعار و 
سیاستش گفت وگو است روی کار باشد و روحانی 
می توانست استعفا دهد. وی تصریح کرد: من به 
رهبری گفتم و شنیدم که آقای روحانی هم 
با رهبری مطرح کرده بودند اما رهبری در آن 

مقطع صلاح ندانستند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: رئیس کمیسیون شهرسازی 
شورای شهر تهران از زاکانی خواست که در انتصاب های خود مقررات 
و اساسنامه ها را رعایت کند. مهدی عباسی صبح دیروز در تذکر پیش 
از دستور خود در جلسه شورای شهر تهران با بیان اینکه تذکر من به 
شهردار تهران پیرو انتصاب های گذشته و پیش رو است گفت: از زاکانی 
می خواهم که در انتصاب مدیران شرکت ها، سازمان ها و غیره چه آنهایی 
که منصوب شدند و چه آنهایی که در شرف انتصاب هستند قوانین و 
مقررات شهرداری و قوانین حاکم در اساس نامه ها را رعایت کنند. وی 
با بیان اینکه روابط از پیش مشخص شده است، گفت: »در مواردی که 
در انتصاب ها، استانداردها رعایت نشده باید به سرعت رویه اصلاح شود 
و مدیرانی از درون شهرداری با روحیه جهادی، شجاع، خلاق و غیره 
جایگزین انتصاب هایی شوند که احیانا خلاف مقررات بوده است. این 
انتقاد در حالی مطرح شد که چندی پیش ناصر امانی، عضو شورای 
اسلامی شهر تهران، در مورد انتصاب ها در شهرداری تهران اظهار کرد: 
»به لحاظ قانونی شورای اسلامی شهر تهران حق دخالت در انتصاب های 
شهرداری تهران را ندارد و این موضوع از اختیارات شهرداری تهران 
است. اما ظاهرا اعضای شورای شهر بیش از قانون به آبرو و جایگاه جریان 
اصولگرایی توجه دارند که انتصاب های کارشناسی نشده یا فامیلی ضربه 

مهلکی به آن وارد می کند. 
 شعارهایی که علیه خودش شد

»شورای شهر تهران و شهرداری پایتخت ازیک جنس هستند«، 
»مدیریت شهری به صورت یکپارچه به اصولگرایان سپرده شده است« و 
جملات دیگری که این امیدواری را ایجاد کرد مشکلات پایتخت بدون 
فوت وقت به دلیل یکدستی مدیریت شهری حل خواهد شد اما واقعیت 
چنین نبود و این روزها بسیاری اظهارات سابق خود مبنی بر فواید 
یکدستی در مدیریت شهری را پس می گیرند. بی تردید نزدیکترین 
نهاد به شهرداری تهران را باید شورای شهری دانست که با رای خودش 

زاکانی را بر کرسی مدیریت بهشت نشاند. عملکرد زاکانی اما مورد پسند 
همه اعضا نبود و به تدریج صدای انتقادات از آنچه شهردار انجام می دهد 
از ساختمان شورای شهر بلند شد. انتقاداتی که قرار نیست از ذهن 
شورای شهری ها خارج شود چرا که ظاهرا تصمیمی برای رفع مشکلات 

از سوی شهرداری نیست. 
 انتصاب ها کار دست زاکانی داد

فارغ از مشکلات شهری، آنچه از زمان آغاز کار زاکانی درشهرداری 
همواره مورد انتقاد قرار گرفت مربوط به انتصاب هایی است که در این 
نهاد صورت می گیرد. در اذهان هست که حتی انتصاب زاکانی عاری 
از حاشیه نبود. یکی از مهم ترین نقدها به زاکانی از سوی اصولگرایان 
قم مطرح شده که نسبت به کم اهمیت دانستن نمایندگی مردم قم 
اعتراض کرده بودند یا اینکه برخی منتقدان به مصوبه سال ۱۳۹۷ دولت 
اشاره داشتند که بر اساس آن شهرداران شهرهای بزرگ باید مدرک 
تحصیلی و سابقه کاری مرتبط داشته باشند اما زاکانی دارای مدرک 
پزشکی هسته ای و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران است 
و از سوی دیگر هیچ گونه سابقه اجرایی پیش بینی شده در آیین نامه 
انتخاب شهرداران را ندارد. نکته قابل تامل این است که زاکانی برای 
انتخابات های ریاست جمهوری ۱۳۹۲ و ۱۳۹۶ نامزد شد که شورای 
نگهبان صلاحیت او را تأیید نکرد، ولی در انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۰ احراز صلاحیت شد اما روزهای پایانی مانده به انتخابات انصراف 
داد. به هر حال زاکانی شهردار شد و باعث حواشی ایجاد شده برای 
انتصاب هایی شد که در شهرداری صورت می گیرد. در اذهان هست که 
زاکانی در روزهای نخست جلوسش بر کرسی شهرداری اقدام به معرفی 
دامادش به عنوان دستیار کرد که این انتصاب با موج زیاد مخالفت در 

جامعه مواجه و شهردار مجبور به عزل دامادش شد. 
 روایت جالب یک انتصاب

انتصاب و عزل آقای داماد تنها یک بخش انتقاد به انتصاب ها بود چرا 

که پس از آن اخبار و شایعات دیگری در باره انتصاب های حاشیه ساز 
مطرح شد. چنانکه شایعه شد فاطمه حیدری همسر احمد علوی عضو 
شورای شهر تهران هفته گذشته به عنوان سرپرست اداره کل ماده ۱۰۰ 
منصوب شده است. کمیسیون های ماده ۱۰۰ به تخلفات ساختمانی 
در تهران رسیدگی می کنند و جایگاهی استراتژیک از لحاظ شهرسازی 
و اقتصادی برای شهرداری تهران محسوب می شود. در همان ایام 
یک عضو شورای شهر به این انتصاب اعتراض کرد. امانی در اعتراض 
به انتصاب همسر یکی دیگر از اعضای این شورا به سمت سرپرست 
کمیسیون ۱۰۰ شهرداری تهران گفت: »شورای پنجم یک مصوبه ای 
داشته تحت عنوان تعارض منافع که به اعتقاد من یکی از بهترین کار های 
شورای پنجم بوده است. شایسته نیست که در قبال یک واقعیت که در 
اذهان عمومی و رسانه ها به عنوان نقطه ضعف مطرح می شود از کنارش 
بگذریم. جالب اینجاست که علوی از منتقدان انتصاب های بی حساب و 
کتاب در شهرداری بود و با بیان اینکه انتصاب ها در شهرداری کمتر بر 
اساس شایستگی بوده و مدیران عمدتا سفارشی منصوب شده اند،  گفت: 
»رفتارهایی صورت گرفته که انگیزه را از کارمندان گرفته و استخدام و 
انتصاب اتوبوسی فارغ التحصیلان مدرسه یا دانشگاهی خاص در دوره 
گذشته باعث شده کارمند شهرداری هیچ پیشرفتی را برای خود متصور 
نباشد. در ابتدا به کارمندان شهرداری قول می دهم تا توان دارم از ایشان 
حمایت کنم و جلو انتصاب اتوبوسی افراد تحمیل شده به شهرداری 
بایستم و در جهت ارتقای سطح رفاهی و شغلی ایشان کوشا باشم. 
انتصاب های اینچنینی در شهرداری به همسر عضو شورای شهر محدود 
نیست و افزایش اینگونه انتصاب ها سبب انتقاد شورای شهر شده است. 

 اصولگرایان علیه بهشت
نکته قابل تامل آنجاست رسانه های اصولگرا بیش از همه به انتقاد 
از انتصاب های شهرداری پرداختند که البته دلیل این امر را باید در 
دو بخش مورد بررسی قرار داد. نخست اینکه شاید ازدلسوزان جریان 
اصولگرایی باشند و نخواهند نام جریان اصولگرایی به رانت و »تصاحب 
قدرت به هر قیمت« شهره شود. گروه دیگری هم هستند که هدف شان 
تخریب شهردار است چرا که زاکانی از طیف  آنها در اردوگاه اصولگرایی 
نیست و یا به خواست آنها برای استخدام یا سپردن پروژه پاسخ منفی 

داده شده است.

»آرمان ملي« از تذکر چندباره به شهردار تهران گزارش مي کند:

انتقاد شورا به انتصاب هاي زاكاني    
   شعار »یکدستی در بهشت« فیک بود!                               عباسی: شهردار در انتصاب ها مطابق قانون عمل کند

فدراسیون جهانی فوتبال اعلام کرد که 
زبان عربی به عنوان پنجمین زبان رسمی 
این کنفدراسیون انتخاب شده است. در پایان 
رقابت های جام کشورهای عربی، فیفا زبان 
عربی را به عنوان پنجمین زبان رسمی این 
فدراسیون اعلام کرد. همزمان با روز جهانی 
۱۸ دسامبر( فیفا این زبان را  زبان عربی، )
به عنوان پنجمین رسمی خود اعلام کرد و 
این تصمیم نهایی شد. پیش از این زبان های 
انگلیسی، اسپانیایی، فرانسوی و آلمانی جزو 
زبان های رسمی فیفا محسوب می شدند و 
حالا زبان عربی پنجمین زبانی است که بین 

زبان های رسمی فیفا جای گرفته است.

ویـــژه
عربی یکی از زبان های رسمی 

فیفا شد
نمی توان تردید داشت که احمدی نژادی ها در دولت و مجلس 
حضور دارند بدون اینکه اشاره ای به عملکردشان در دولتهای نهم و 
دهم داشته باشند اما تفکر آنها تغییری نداشته است. فعال سیاسی 
درباره نقش احمدی نژادی ها در دولت جدید و جبهه پایداری گفت: 
»الان اگر ترکیب دولت سیزدهم را ببینید همان احمدی نژادی ها 
در پست های حساس هستند،  همان کسانی که وزیر و معاون بودند، 
الان هم همان ها در دولت حضور دارند و مفهومش همین است که 
این جریان اصولگرای تندرو در دولت هستند. دکتر لاریجانی 
هم اصولگراست و از اول هم بوده است حتی در مواردی مقداری 
تندروی هم کرده است اما در شرایط فعلی او را هم نمی پذیرند و رد 
صلاحیت می شود اما احمدی نژاد هر چیزی می خواهد می گوید و 
کسی حرفی با او ندارد و نیرو هایش در پست های کلیدی هستند.« 
محمد هاشمی افزود: در دو سال اول پیروزی آقای خاتمی 
اصولگرایان شکستی را که خورده بودند باور نمی کردند و به قول 
موحدی کرمانی »می گفتیم هنوز نفهمیدیم چه شده و نمیدانیم 

چه باید بکنیم«

عملکرد مجلس درطی مدت فعالیتش سبب انتقادات زیادی شد. 
اقشاری از جامعه این سوال را دارند که چرانمایندگان شان بجای ارایه 
طرح هایی که در راستای کاهش مشکلات معیشتی و اقتصادی باشد 
به موضوعاتی مانند محاکمه رئیس جمهور سابق می پردازند. معاون 
دولت اصلاحات در این باره میگوید: بیشتر از هر چیزی تصورم این 
است محاکمه روحانی یک فرار رو به جلو است برای این که نسبت 
به رفتارها، شعارها و عمکلرد دولت و مجلس کسی نخواهد صحبت 
کند و همیشه یک هیولایی به اسم دولت روحانی را مقابل چشمان 
مردم نگه دارند.” محمدعلی ابطحی خاطر نشان کرد: “به شخصه 
اگر جای روحانی و دولتش بودم از محاکمه استقبال می کردم زیرا 
این کار می تواند بسیار برای آینده تعیین کننده باشد تا مشخص شود 
واقعیت های دوران وی چه بوده است.« وی تصریح کرد: گرچه نقد 
به روحانی زیاد است اما نه به معنای اینکه این دوستانی که امروز بر 
سرکار آمدند، بخواهند نقد کنند. اشکال روحانی این بود که چرا به 
آنآنکه امروز بر سر کارآمدند در دوران ریاست جمهوری اش نزدیک 

شده بود.

 

 احمدی نژادی ها 
همه جا هستند!

 استقبال روحانی
 از محاكمه 

 گفت وگوی اجتماعی
 را مبرم ترین و ضروری ترین 

امر می دانم

»آرمان ملی« عملکرد دولت روحانی و مواجهه با جریان حامی را بررسی می کند
 

 موفقيت ها و ناكامی های
 دو دولت روحانی

نامه ردصلاحیت علی لاریجانی و نامه رئیس سابق مجلس به 
شورای نگهبان واکنش های زیادی به همراه داشت. دیروز سخنگوی 
دولت روحانی نوشت: »مهم ترین فراز نامه شورای نگهبان، در بند 
هفتم علل رد صلاحیت ایشان نهفته است. به نظر می رسد چنانچه 
این بند و این چنین تفسیری، ساده انگاشته شود به مرور فصلی نوین 
در محدود کردن قانون اساسی و حقوق ملت ایجاد خواهد شد و از 
طرفی به اختیارات بسط داده شده پیشین که برخی حقوقدانان آن 
را فراتر از اختیار مندرج در قانون اساسی می دانند باز هم ید شورای 
نگهبان در تعیین صلاحیت مبسوط تر خواهد شد.« علی ربیعی 
نوشت: »این استدلال از رد صلاحیت، فرصتی فراهم می کند تا علاوه 
بر تعریف وضع نامناسب، پیرامون مسببین وضع موجود و علت های 
متعدد آن، برای یک بار هم که شده، با آغاز سلسله گفت وگوهای 
اجتماعی، سبب روشنگری افکار عمومی شده تا همگان بتوانند فارغ 
از هیاهوهای ایجادشده به قضاوت بنشینند. گفت وگوی اجتماعی و 
فراهم ساختن زمینه ایفای نقش برای میانجی های اجتماعی را در 

ایران امروز، مبرم ترین و ضروری ترین امر می دانم.” 

حسین مرعشی: روحانی می خواست استعفا دهد، رهبری صلاح ندانستند


